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بودجــه فوق العاده زیــادی را 
صرف فرزندآوری کردند و مقررات 
سفت و سختی نیز برای آن گذاشتند 
و خواســتند با افزایش ازدواج ماجرا 
را حــل کنند، ولی نتیجه عکس داد و 
ازدواج در همین دو سال اجرای این 
طرح حــدود ۱۷ درصد کاهش یافته 

است.
عباس عبــدی در یادداشــتی 
با عنوان »صنعت دستاوردســازی« در روزنامه اعتماد نوشــت: متأسفانه یکی 
از ویژگی های بارز جناح حاکم دستاوردســازی اســت، کــه به علت فقدان 
دستاورد های ملموس و قابل توجه، با تفسیر و تعبیر های گوناگون می کوشند 

که برای دولت و مجلس دستاورد تعریف کنند.
امســال وارد سومین ســال اجرای قانون فرزندآوری و جوانی جمعیت 
هســتیم. قانونی که به لحاظ مصــارف و منابع مالی یک فاجعه بود و از حیث 
اصول کلی حاکم بر آن نیز غیر قابل پذیرش اســت، ولی مهم تر از همه فقدان 
اثرگذاری این قانون است. به همین علت اگر توجه شود، افراد دولت و مجلس 
درباره موفقیت های این قانون که دســتپخت مشترک اصولگرایان است، هیچ 
ادعایی که نشانگر موفقیت باشد اظهار نمی کنند، و این به منزله شکست طرح 
فرزندآوری اســت، ولی به جای اعلام شکست طرح و توقف آن، همچنان آن 
را ادامه می دهند، به امید آنکه بعدا موفق شــود! یا شرایطی پیش آید که مجبور 

به اقرار شکست نشوند!
با این حال طی روز های گذشــته دیده شده که برخی از منسوبین وزارت 
بهداشت و درمان، کوشیده اند که در این مورد نیز دستاوردسازی کنند و اجرای 
قانــون را موفقیت آمیــز جلوه دهند. از جمله مقام وزارت بهداشــت و درمان 
ادعا کرده که: »شــیب کاهش جمعیت بســیار تند بود و اکنون کند شده است، 
وقتی آمار کاهش جمعیت را از ســال ۱۳۹۹ مشاهده می کنیم، این آمار هرچه 
به ۱۴۰۲ و امســال نزدیک می شــویم، کندتر شده و به یک چهارم آمار پیش از 

آن رسیده است.
اگر قانون جوانی جمعیت نبود، قطعا شــاهد کاســته شدن از نرخ کاهش 
جمعیت نبودیم.« مدیری دیگر از وزارت بهداشت اضافه کرد: »در سال ۱۳۹۵ 
نرخ باروری به ۲.۱۲ و در ســال ۱۴۰۰ به ۱.۶۵ رســید که با ابلاغ قانون جوانی 
جمعیت و ســلامت خانواده در این ســال، نرخ باروری در سال ۱۴۰۱ با روند 
افزایشی به ۱.۶۶ رسیده است.« می خواهند بگویند که اجرای قانون فرزندآوری 
مانع از روند کاهشی گذشته شده و شدت کاهش را کم کرده است و به عنوان 
دســتاورد دولــت معرفی کرده اند. این ادعا چند ایــراد دارد که به آن پرداخته 

می شود.
۱ـ مطابق برنامه توسعه باید نرخ باروری به ۵/۲ برسد. این حجم بزرگ از 
اتلاف منابع مالی برای این نیست که کمتر از یک صدم! به نرخ باروی اضافه یا 

از روند کاهشی فرزندآوری به میزان اندکی کم شود... 
اگر اینطور پیش برود ۸۰ سال دیگر به نرخ مورد نظر خواهیم رسید. طرح 
فرزندآوری برای تغییر روند کاهشی و حتی افزایشی شدن آن بود و نه کاهش 

بسیار اندک و موقتی.
۲ـ ایراد مهم تر این اســت که این مقایســه را با سال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ انجام 
داده اند، در حالی که باید با سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ یعنی سال پیش از اجرای قانون 
و آمدن این دولت انجام می دادند. تعداد متولدین در سال ۱۴۰۰ اندکی بیش از 
۱۳۹۹ بوده، بنابراین پیش از آمدن این دولت و این قانون، روند کاهشی متوقف 
شده بود. ولی در دو سال اخیر دو باره روند کاهشی شدت گرفته است. تعداد 

متولدین در ۱۵ سال اخیر به شرح زیر است: 
خوب نگاه کنید! روند زاد و ولد تا سال ۱۳۹۴ مثبت بوده است. پس از آن 
است که روند کاهشی آغاز می شود. از سال ۱۳۹۶ تا پایان سال ۱۳۹۹؛ حدود 
۲۷ درصد کاهش یافته که عوارض وضعیت بد اقتصادی و تحریم ها و ناامیدی 
از آینده است. این ظرفیت منفی تخلیه شد، ولی با آمدن دولت جدید که امید را 
باید به جامعه باز می گرداند، نه تنها چنین نشد، بلکه با تشدید ناامیدی، شاهد 

کاهش دوباره فرزندآوری شدیم.
هر چند بودجه فوق العاده زیادی را صرف فرزندآوری کردند و مقررات 
سفت و سختی نیز برای آن گذاشتند و خواستند با افزایش ازدواج ماجرا را حل 
کنند، ولی نتیجه عکس داد و ازدواج در همین دو سال اجرای این طرح حدود 

۱۷ درصد کاهش یافته است.
جالب اینکه یکی از مســوولان وزارت کشور با هدف دستاوردازی گفته 
است که با آمدن دولت رییسی، طلاق کمتر شده است. این نیز غلط است. آمار 
طلاق در ســال ۱۴۰۱، نســبت به سال ۱۴۰۰ افزایشی است و در سال ۱۴۰۲ تا 
حدود ۵ درصد کاهش یافته اســت. ولی آمار خام طلاق مســاله اصلی نیست، 
بلکه نسبت طلاق به ازدواج و نیز نرخ طلاق مهم است که براساس آمار رسمی 

ثبت احوال هر دو مورد افزایش یافته است.
۳ـ ایراد دیگر درباره ادعای کاســتن از شــدت نزولی فرزندآوری است. 
این پدیده نیازی به دخالت دولت نداشت. به طور عادی رخ می داد. چرا؟ شما 
هنگامی که تصمیم به کاهش وزن می گیرید در یک ماه اول ممکن اســت تا ۵ 
کیلو کم کنید، ولی در ماه های بعدی نمی توانید با همین سرعت وزن را کم کنید، 

به مرور کاهش وزن سخت و سخت تر می شود.
کاهش فرزندآوری هم همین گونه است، ابتدا با سرعت کاهش می یابد، 
ولی در ادامه ســرعت کاهش آن کم می شــود. سرعت افزایش نیز همین گونه 
اســت. در هر حال این نوع دستاوردســازی ها موجب اعتماد مردم نمی شود، 
فقط مســوولان بالادست را که فاقد آگاهی های لازم از جزییات هستند فریب 

می دهد. همین و بس.

سرویس سیاســی - قائم مقام 
جامعه اســلامی مهندســین گفت: 
مشــارکت در دور دوم انتخابــات 
اهمیت بیشتری نسبت به دور نخست 

دارد.
علیرضــا خجســته پــور قائم 
مقام جامعه اســلامی مهندســین در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان 
با اشاره به اهمیت مشارکت مردم در 
دوم انتخابات مجلس گفت: معتقدم 
که مشــارکت در دور دوم انتخابات 

مجلس خصوصا در شــهر های بزرگ مانند تهران اهمیت بیشــتری نسبت به 
دور نخست دارد.

او افزود: هرچه مشــارکت مردم بیشتر باشد مجلس قدرتمندتری شکل 
خواهد گرفت. خجســته پور با اشاره به اولویت های مجلس دوازدهم گفت: 
منتخبان باید پرداختن به مشکلات معیشتی مردم را اولویت بدانند و برای تورم، 
اصلاح ســاختار های اقتصادی، اشــتغال و حمایت از تولید کنندگان تدبیری 

بیاندیشند. 
قائم مقام جامعه اسلامی مهندسین متذکر شد: امام خمینی و رهبر معظم 
انقلاب همواره بر فساد ستیزی تاکید داشته و دارند و مجلس شورای اسلامی 
نهادی اســت که می تواند فارغ از حرف و شعار به فساد زدایی بپردازد چرا که 
مجلس یک رکن نظارتی قوی اســت و باید با همکاری دیگر قوای کشور راه 

را بر بروز فساد ببندند.
او ادامه داد: به نظر می رســد که اگر مجلس فســاد ستیزی و اولویت های 
اقتصادی را در اولویت های خود قرار دهد مردم استقبال ویژه ای خواهند کردو 
همراهی و همدلی بیشــتری با مسئولان داشته و برآیند مجلس دوازدهم مثبت 
خواهد بود. مرحله دوم انتخابات مجلس جمعه این هفته برای ۴۵ کرسی، در 

۱۵ استان و در ۴۷ شهرستان برگزار می شود.
انتخابات مرحله دوم در حوزه انتخابیه تبریز آذرشــهر و اســکو، حوزه 
تهران، ری، شــمیرانات، اسلام شــهر و پردیس، حوزه آبادان، حوزه شــیراز، 
حوزه کرمانشاه، حوزه خرم آباد، حوزه قائمشهر و حوزه ملایر به صورت تمام 

الکترونیک برگزار خواهد شد.

ســرویس سیاســی - وزیر 
آمــوزش و پرورش در جمع اعضای 
انجمن تعلیم و تربیت اسلامی استان 
قم گفت: لایحه تقویت مدارس دولتی 

به مجلس خواهد رفت.
رضامراد صحرایی،  وزیر آموزش 
و پرورش که همزمان با دومین ســفر 
رئیس جمهور به استان قم سفر کرده 
است در جمع اعضای انجمن تعلیم و 
تربیت اسلامی گفت: امروز تمرکز ما 
بر اجرای سند تحول بنیادین آموزش 

و پرورش است. چهار نگاشت برای سند تحول بنیادین آموزش و پرورش تهیه 
شده است. امسال سال ترمیم سند تحول بنیادین آموزش و پرورش است. دستور 
العمل مدرسه در تراز سند تحول بنیادین آموزش و پرورش تصویب خواهد شد.
وزیــر آموزش و پرورش در بخش دیگری از اظهارات خود گفت: تقویت 
دانشگاه فرهنگیان را شروع کردیم و این دانشگاه هیئت جذب مرکزی پیدا کرد. 

سند ملی آموزش به معلمان در دانشگاه فرهنگیان پیگیری خواهد شد.
صحرایی همچنین گفت که لایحه تقویت مدارس دولتی به مجلس خواهد 
رفت. وی افزود: در این دولت روزانه متوســط ۸ مدرسه ساخته شد و به زودی 

الگوی معماری ایرانی اسلامی در ساخت مدارس اجرا خواهد شد.
صحرایی خاطر نشان کرد: هفته قبل نقشه راه سند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش تصویب شــد و ماده واحده آن نیز روز گذشته در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی تصویب شد. آیین نامه مسیر رشد معلمی اکنون در حال پیگیری است.

سرویس سیاســی -دبیر ائتلاف مردمی نیروهای انقلاب گفت: در دوره 
دوازدهم مجلس تلاش خواهد شــد با تغییر آیین نامه داخلی، مدیریت مجلس 

متعادل تر و مشورتی تر شود.
سید نظام الدین  موسوی درباره اینکه در صورت راهیابی به مجلس دوازدهم 
چه اولویت هایی را در دســتور کار قرار خواهد داد، گفت: یکی از شــعارهای 
ائتلاف امنا، این است که مسیر تحول در کشور از طریق مجلس انجام می شود و 
شروع تحول هم از باید از درون مجلس انجام شود. دبیر ائتلاف مردمی نیروهای 
انقلاب)امنا( با بیان اینکه در این مسیر باید حتما در مدل مدیریتی مجلس تغییری 
صورت بگیرد و مجلس نماینده محورتر شود، افزود: از ادوار قبل مجلس تغییراتی 
در آیین نامه داخلی مجلس ایجاد شد تا اختیارات اداری نمایندگان و حتی هیات 
رئیسه کم شود و مجلس رییس محور شود. موسوی تاکید کرد: این روند اقدام 
خوبی نیست و حاشیه های زیادی را به همراه خواهد داشت. اما تلاش می کنیم 
که با تغییر آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، مجلس را در حوزه مدیریتی 
متعادل تر و مشورتی تر کنیم. وی درباره برنامه ائتلاف امناء برای انتخابات ریاست 
جمهوری و شوراهای ۱۴۰۴ خاطرنشان کرد: در این زمان کارزار انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی مطرح است که باید از آن فارغ شویم و در آینده نسبت به این 
موضوع صحبت شود. اما فعلا گفت وگویی درباره نحوه ورود به انتخابات ریاست 

جمهوری و شوراها مطرح نشده است.

سرویس سیاسی - در یکی از این ردیف ها، مجلس شورای اسلامی قرار 
دارد که مبلغ ۲۰۰ میلیارد تومان بابت »هزینه های شــروع دوره جدید مجلس« 
قرار است پرداخت شود. مجلس دوازدهم ، اوایل خرداد ماه آینده افتتاح می شود.

روزنامه اعتماد ارقام و اعداد جداول ۹ و ۱۲ بودجه ۱۴۰۳ را بررســی کرده 
است. 

در بخشی از این گزارش آمده است: 
در جداول فرعی بودجه قرار گرفته اند؛ مانند جداول ۱-۷، ۹ و ۱۲.

پس از جدول شــماره ۷، جدولی آمده با نام »اعتبارات ردیف های متفرقه 
منتقل شــده به جدول شماره ۷ دستگاه های اجرایی« که شماره این جدول ۷-۱ 

قید شده است.
در این جدول بســیاری از دســتگاه ها و نهاد ها بودجه هایی جدا از جدول 
۷ دارند که به این جدول منتقل شــده اند. لازم به ذکر اســت که اعداد قید شــده 
در گزارش، بر اساس لایحه تقدیمی دولت است و به دلیل عدم انتشار گزارش 

کمیسیون تلفیق، به تغییرات احتمالی دسترسی نبود.
در یکی از این ردیف ها، مجلس شــورای اســلامی قرار دارد که مبلغ ۲۰۰ 
میلیارد تومان بابت »هزینه های شــروع دوره جدید مجلس« قرار است پرداخت 

شود. مجلس دوازدهم، اوایل خرداد ماه آینده افتتاح می شود.
انتخابات مجلس دوازدهم، اســفند ماه پارسال برگزار شد، اما تکلیف ۴۵ 
کرسی از ۲۹۰ صندلی مجلس مشخص نشده است و اواخر اردیبهشت ماه جاری، 

دور دوم انتخابات برگزار خواهد شد.
در جدول ۱-۷ برای برگزاری انتخابات ۵۰۰ میلیارد تومان تخصیص یافته 
اســت؛ قاعدتا به ســبب اینکه انتخابات دیگری در طول سال ۱۴۰۳ غیر از دور 
دوم مجلس شــورای اسلامی برگزار نمی شود، این رقم باید مربوط به برگزاری 

این انتخابات باشد.

در دولت جدید با تشدید ناامیدی، شاهد 
کاهش دوباره فرزندآوری شدیم

خجسته پور قائم مقام جامعه اسلامی مهندسین:

منتخبان مشکلات معیشتی مردم را 
اولویت  بدانند

 صحرایی وزیر آموزش و پرورش؛

 لایحه تقویت مدارس دولتی به 
مجلس خواهد رفت

سید نظام موسوی:

مجلس باید »نماینده محورتر« شود

هزینه تشریفات شروع مجلس 
دوازدهم ؛ ۲۰۰ میلیارد تومان

واکنش معاون صنایع عمومی وزارت صمت به نامه برخی انجمن های صنعتی؛

انرژی و کارگر را با دلار ۱۵هزار تومانی دریافت 
می کنند اما ارز را می خواهند ۶۰هزار تومان بفروشند

سرویس سیاسی - محمدمهدی برادران، معاون 
صنایــع عمومی وزارت صمــت در واکنش به نامه 
اخیر برخی تولیدکنندگان بزرگ کشور به مقام معظم 
رهبری درخصوص بازگشت ارز صادراتی و فروش 
آن به نرخ بالاتر از نیما با تاکید براینکه این نامه جای 
ابهام دارد، اظهار کرد: در واقع اینها جریان تورم ســاز 
کشور هستند. جریان تورم گرایی که سومدیریت خود 
را با کاهش پول ملی تنظیم می کنند. اینها شرکت هایی 
هستند که برخی از آنها به جای اینکه به بهره وری تولید 
فکر کنند هر ساله در این فصل با بازی با صورت های 
مالی و قیمت سازی، سودهای کلان گزارش می کنند؛ 
مثلا شرکتی که سال گذشته ۱۰۵ همت سود گزارش 

کرده است چرا باید چنین نامه ای بنویسد؟
اگر صنایع پایین دســت این موضوع را 

مطرح می کردند مشکلی نیست
وی ادامه داد: به عنوان نمونه انجمن نســاجی یا 

صنعت کفش که این نامه را امضا کردند باید بررسی 
شوند که آیا اساسا ارزی آورده اند که در کانال ۴۰ هزار 
تومان فروخته باشند؟ اینها که ارز خود را در کانال های 

بالاتر می فروشند.
برادران تصریح کرد: شرکتی که تولیدش کمتر 
شــده چرا سودش زیاد شــده است؟ این سوال بنده 
باعث ناراحتی بسیاری شده بود، اما واقعا ۱۰۵ همت 
ســود چه معنایی می دهد؟  اصلا چه مشکلی بزرگی 
وجود داشــت که به رهبری نامه نوشــته اند؟  از این 
بیشتر می خواستند سود کنند؟ اگر صنایع پایین دست 
این موضوع را مطرح می کردند مشکلی نیست اما نه 

صنایع بالادست.
معاون صنایع عمومی وزیر صمت با اشــاره به 
دخالت بی مورد بــورس کالا در این موضوع، تاکید 
کرد: بورس کالا یک شرکت خصوصی است و نباید 
در حوزه سیاســت گذاری دولت وارد شود که در این 

صورت تخلف آن محرز است. بورس کالا کارمزدش 
را بگیرد تا در آن بستر معاملات صورت بگیرد.

چرا حقوق مالکانه دولــت را با نرخ ۶۰ 
هزار تومان نمی دهند؟

وی تصریح کرد: ســهامدار بورس کالا شرکت 
مس است و معلوم است این شرکت یا شرکت فولاد 
می خواهند بیشــتر بفروشند. اینها می خواهند بیشتر 
سود کنند و به همین دلیل چنین کاری کرده اند. تصور 
کنید شــرکت فولاد در سال گذشته ۱۰۸ همت سود 
کرده اســت؛ از جیب مردم و از جیب زنجیره پایین 
دســت مثل لوازم خانگی که باید سود می کرد اما در 
واقع با خام فروشــی سود کرده است! در حال حاضر 
هم کالا را داخل کشور گران تر می فروشند و حالا می 

گویند ارز صادراتی را با نرخ بالاتر بفروشیم!
برادران ادامه داد: آقایان انرژی را با دلار ۱۰ هزار 
تومان، نیروی انسانی را با دلار ۱۵هزار تومان و بنزین 
را بــا دلار هزار تومان می گیرند؛ بعد کالا را با نرخ ۵۰ 
هزار تومان بفروشــند؟ چرا باید اینگونه باشد؟ مگر 
اینکه بگوییم حقوق مالکانه دولت را با نرخ ۶۰ هزار 
تومان پرداخت کنند و همینطور انرژی و ... را سپس 
در این شــرایط ارز صادراتی را با نرخ ۶۰ هزار تومان 

بفروشند. 
چــرا هــر ســال در اردیبهشــت ماه 

جریان سازی می کنند؟
بــه گفته معاون صنایع عمومی وزارت صمت، 
متوســط مواد اولیه این شــرکت ها کمتر از ۳۰ هزار 
تومان اســت؛ مگر حقوق نیروی انسانی را با دلار ۶۰ 
هزار تومانی می دهند کــه می خواهند ارز صادراتی 

خود را بالا بفروشند؟!
وی با تاکید براینکه جریانی پشت پرده است که 
هر سال اردیبهشت ماه جریان سازی می کنند و امسال 
بورس کالا هم ایدئولوگ آنها شــده است، تصریح 
کرد: رهبری قبلا پاسخ اینها را داده اند که شرکت های 
بــزرگ دولتی که مواد اولیه را از دولت می گیرند چرا 
برنامه ها و سیاست های خود را با دلار تلگرامی تنظیم 

می کنند؟

سرویس سیاسی - بابایی کارنامی گفت: نماینده 
کارگران افزایــش ۳۵ درصدی حقوق را امضا نکرده 
لذا درخواســت ابطال مصوبه به دیوان عدالت اداری 

داده شده است.

علیرضا بابایی کارنامی عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار باشگاه 
خبرنگاران جوان درباره افزایش حقوق کارگران گفت: 
در بودجه ۱۴۰۳ افزایش ۳۵ درصدی حقوق کارگران 
دیده شــده و بقیه مســائل را دولت و مجلس در حال 
رایزنی هســتند تا بتوانند کار هــای جدیدی را برای 

کارگران انجام دهند.
وی اظهــار کرد: افزایــش ۳۵ درصدی حقوق 
کارگران مصوبه شــورای عالی کار اســت و با اینکه 
یک طرفه امضا شده و نمایندگان کارگران آن را امضا 

نکردند باید ابلاغ شود.
رئیس فراکسیون کارگری مجلس ادامه داد: قانون 
تاکیــد کرده که برای افزایــش حقوق باید نمایندگان 
کارگران، کارفرما و دولت در جلســه حضور داشــته 
باشند، اما چون نماینده کارگران امضا نکردند می گویند 
اکثریت آن را امضا کردند البته درخواســتی به دیوان 
عدالت اداری داده شــده تا این مصوبه ابطال شــود و 
مجلس هم از بعد نظارتی ورود کند، چون قانون فعلی 

نیم بند است و قانون کاملی نیست.
بابایی کارنامی بیان کرد: باید قانون تعیین دستمزد 
کارگران اصلاح شــود که ما ریسک اصلاح قانون را 
برای کارگران خیلی مثبت نمی دانیم، چون شــرایط 
دولت و مجلس به صورتی نیست که هر اصلاحی به 
نفع کارگران تمام شود و ممکن است کارگر از اصلاح 
ضرر بیشــتری ببیند. وی با بیان اینکه ما در فراکسیون 
کارگری پیشنهاددهنده هستیم و دولت ها معمولا به نفع 
کارگران تصمیم نمی گیرند، اظهار کرد: راهکار ما این 
بود که ۳۱ استان کشور هر کدام یک نماینده به مجلس 
بفرســتند و حداقل این بــود که در مجلس با گرایش 
کارگری بایستی ۳۱ نماینده قاطع داشته باشیم. حداقل 
این بود که از حق استیضاح، طرح ها و لوایح انتخاب و 

کرسی ها به نفع کارگران استفاده می شد.
رئیس فراکســیون کارگری مجلس با بیان اینکه 
حق مسکن کارگران باید مصوبه دولت را داشته باشد، 
گفت: باید با دولت یک فهم مشترک داشته باشیم که به 

نسبت هوای کارگران را داشته باشیم.

برادران نامه  ۱۰ انجمن صنعتی درباره نرخ ارز را منتسب به جریان تورم ساز خواند و گفت: انرژی و کارگر را با دلار ۱۵هزار تومانی دریافت می کنند
 اما ارز را می خواهند ۶۰هزار تومان بفروشند.

 

گروه اقتصادی  - در شــرایطی که مبلغ وام 
ازدواج برای ســال جاری به ۳۰۰ میلیون تومان 
افزایش یافته اســت، اما در همان شروع ثبت نام 
در ســامانه بانک مرکزی اعلام می شود: »در حال 
حاضر هیچ بانکی در اســتان انتخابی شما دارای 

اعتبار نمی باشد، دوباره تلاش نمایید«.
هرسال خبر خوش افزایش مبلغ وام ازدواج 
در قوانین بودجه ای، برای بســیاری از زوج های 
جوان امیدوار کننده است تا بتوانند با دریافت این 
وام، بخشی از مشکلات اقتصادی شروع زندگی 
را پوشش دهند؛ اما مشکل از جایی شروع می شود 
که سروکار این جوانان متقاضی به شعب بانک ها 
و ســامانه بانــک مرکزی می افتد و تازه شــروع 

ماجرایی جدید و دشوار است.
بر اســاس قانون بودجــه مصوب مجلس 
شــورای اسلامی برای ســال جاری، تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج برای هر یک از زوج هایی 
کــه تاریخ ازدواج آن ها بعد از ۰۱ /۰۱ /۱۳۹۹ بوده 
است، مبلغ ۳۰۰ میلیون تومان با دوره بازپرداخت 
ده ســاله اســت و همچنین این تسهیلات قرض 
الحســنه ازدواج برای زوج های زیر ۲۵ ســال و 
زوجه های زیر ۲۳ سال به مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان 
افزایش یافته است؛ بنابراین با در نظر گرفتن زوج 
زیر ۲۵ ســال و زوجه زیر ۲۳ ســال، مجموع وام 
ازدواج برای این دو نفر، به رقم ۷۰۰ میلیون تومان 

می رسد.
در ایــن میان، بانک مرکــزی نیز در ابلاغیه 
اجرای قانون مذکور تاکید داشته است که پس از 
اعتبارسنجی متقاضیان و در صورت عدم تکافوی 

اعتبار آنها، به منظور تأمین رکن ضامن، مؤسسات 
اعتباری موظفند با توثیق حســاب یارانه یا سهام 
عدالت متقاضیان یا بستگان درجه اول از طبقه اول 
آن ها یا سایر دارایی های مالی وی یا تنها دریافت 
یک فقره سفته و یک نفر ضامن نسبت به پرداخت 
تسهیلات اقدام نمایند. همچنین مسئولیت حسن 
اجــرای این بند بر عهده بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران، مؤسسات اعتباری و تمامی مدیران 
و کارکنان ذی ربط می باشد. عدم اجرای هر یک از 
بند های این تبصره )مشتمل بر تأخیر در پرداخت 
این تسهیلات یا دریافت ضمانت فراتر از حدود 
این قانون( تخلف محســوب شــده و در مراجع 

ذی صلاح قابل پیگیری است.
اما به رغم تاکید و دستور بانک مرکزی مبنی 
بر اینکه برای شرایط ضامن؛ حساب یارانه یا سهام 
عدالت هم قبول است و یا تنها دریافت یک فقره 
ســفته و یک نفر ضامن برای دریافت وام ازدواج 
کفایت می کند، اما بانک های عامل در شعب خود، 
به این قوانین توجهی ندارند و این روند سخت و 
دشــوار باعث شد تا در سال گذشته شاهد صف 
طولانی از متقاضیان وام ازدواج باشیم. اتفاقی که 
منجر به ورود به رئیس جمهور هم شــد؛ به گونه 
یــا که تیرماه ۱۴۰۲ رئیس دفتر رئیس جمهور در 
نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی، دستور های دکتر 
رئیسی درباره پرداخت وام ازدواج به متقاضیان را 
صادر کرد که از آن جمله، صفر شــدن صف وام 
ازدواج تا پایان تابســتان سال جاری بود. در بند ۴ 
به صراحت بیان شــده بــود: صف متقاضیان وام 
قرض الحسنه ازدواج تا پایان تابستان سال جاری 

باید به صفر برسد.
دســتوری که نه تنها تا پایان شهریور ۱۴۰۲ 
محقق نشد، بلکه تا پایان سال هم صف وام ازدواج 
به صفر نرسید؛ به گونه ای که طبق آخرین آمار بانک 
مرکزی در ســال گذشته ۷۷۱ هزار وام ازدواج به 
میزان ۱۵۷ هزار میلیارد تومان به زوج های جوان 
پرداخت شــده اســت و ۱۴۹ هزار نفر هم هنوز 
در صــف وام مانده اند. حــالا با این اوصاف، در 
سال جاری و با افزایش مبالغ وام ازدواج، چالش 
جدیدی پیش روی مردم قرار گرفته اســت به نام 

نداشتن اعتبار پرداخت وام ازدواج!
بررسی ها نشان می دهد بودجه این وام مانند 
سال گذشته، ۲۰۰ هزار میلیارد تومان است و برای 
امســال افزایش نیافته اســت. این در حالی است 
که طغیانی سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
گفته اســت "برآورد ما این اســت که این میزان 
بودجه جوابگو نیســت و صف طولانی خواهد 
شــد." هرچند باید یادآور شــد که نظر مجلس 
بودجه ۳۰۰ هزار میلیارد تومانی برای وام ازدواج 
در ســال جاری بوده اســت، اما زارع سخنگوی 
کمیســیون تلفیق بودجه بیان داشته است: بانک 
مرکزی خیلی فشار آورد، رایزنی کرد تا این ۳۰۰ 
هزار میلیارد تومــان مورد نظر مجلس را به ۲۰۰ 

همت کاهش دهد.
از ســوی دیگر بانک مرکــزی اعلام کرده 
اســت هنوز ارقام ابلاغی به بانک ها در شــورای 
پول و اعتبار نهایی نشده است و هیات عالی بانک 
مرکزی تعیین خواهد تا توان شبکه بانکی چقدر 

است.

پاسخ عجیب بانک مرکزی به درخواست زوج های جوان:

 هیچ بانکی اعتبار پرداخت وام ازدواج ندارد 

رئیس فراکسیون کارگری مجلس اعلام کرد؛

درخواست ابطال افزایش ۳۵ درصدی حقوق کارگران به دیوان 
عدالت اداری

عباس عبدی  
تحلیلگر مسائل سیاسی

بــه گفتــه معــاون صنایــع عمومــی وزارت صمت، متوســط مــواد اولیــه این 
شــرکت ها کمتــر از ۳۰ هزار تومان اســت؛ مگر حقــوق نیروی انســانی را با دلار 
۶۰ هــزار تومانی می دهنــد که می خواهنــد ارز صادراتی خود را بالا بفروشــند؟!
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